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č. 3 2022

KVĚTEN – ČERVEN

Cena 15,- Kč

Vítání občánků Foto: M. Holub
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Zprávy z radnice

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 2. 3., 16. 3. a 6. 4. 2022

XXXX – případná anonymizace části zápisu z důvodů ochrany osobních 
údajů (GDPR)
Do úplného znění zápisu ze zasedání zastupitelstva mohou u Městského 
úřadu Černovice nahlédnout občané města Černovice starší 18 let s tr-
valým pobytem ve městě Černovice, fyzické osoby starší 18 let vlastnící 
nemovitost na území města Černovice, a cizí státní občané starší 18 let 
s trvalým pobytem ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní 
smlouva, kterou je Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• prodej části pozemku parc. č. 1469/27 v k. ú. Benešov (v rozsahu zaplo-

cení navazující na st.p. 18/1) za cenu 200 Kč/m2

• objednání prací dle předložených nabídek na úpravu komunikace na 
Vackově

• Dodatek č. 2 k nájemní smlouvě ze dne 24. 10. 2019 a dodatku č. 1 ze 
dne 14. 10. 2020

• smlouvu pro jednorázový podnájem Sokolovny
• smlouvu o dlouhodobém podnájmu Sokolovny
• jako dodavatele stavby pro kalové hospodářství na ČOV Černovice fi r-

mu Lukáše Vaníčka a pověřuje starostu podpisem smlouvy
• jako dodavatele rekonstrukce vodovodu a kanalizace v Nádražní ulici fi r-

mu Petra Kubery ve variantě AVK a pověřuje starostu podpisem smlouvy
• prodej zastavěné části pozemku parc.č. 479/1 v k.ú. Střítež u Černovic přilé-

hající k parc. st. 3 v rozsahu dle zveřejněného záměru za cenu 1.000 Kč/m2

• prodej zaplocených částí pozemků p.č. 14/4, 514/1, 515/6 v k.ú. Svatava 
u Černovic přiléhající k parc. st. 6/2 v rozsahu dle zveřejněného záměru 
za cenu 200 Kč/m2

• prodej části pozemků p.č. 1469/27 v k.ú. Benešov přiléhajících k č.p. 39 
(v rozsahu dle zveřejněného záměru) za cenu 200 Kč/m2



3

• pronájem části pozemku p.č. 1469/27 v k. ú. Benešov (v rozsahu dle zve-
řejněného záměru) za cenu dle aktuálního sazebníku schváleného za-
stupitelstvem města (tj. 2 Kč/m2 ročně)

• prodej pozemku p.č. 4947/3 v k.ú. Černovic u Tábora za cenu 200 Kč/m2

• poskytnutí dotací z Dotačního programu pro podporu činnosti mláde-
že ve městě Černovice na rok 2022 a uzavření veřejnoprávních smluv 
o poskytnutí dotace, žadatelům ve výši dle přílohy tohoto usnesení

• objednávku zaměření objektu lihovaru v Černovicích u fi rmy Ing. Josef 
Dvořák za cenu 95.000,-Kč

• pořadí pro přidělení bytu číslo 10 v č.p. 740 takto:
 1. XXXX
 2. XXXX
 3. XXXX
 4. XXXX
• objednávku kamerového systému od fi rmy Microcomp za cenu 84.112,- Kč 

bez DPH
• ZÁMĚR pronájmu budovy č.p. 67 SDH Svatava

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
• s koupí pozemku číslo 2112/5 v k.ú. Černovice u Tábora dle práva zpět-

né koupě
• s objednávkou rozšíření kanalizace od fi rmy Auböck s.r.o. V Hati za pod-

mínky následného bezúplatného převodu kanalizace do majetku města

Zastupitelstvo města Černovice nesouhlasí:
• s výměnou hasičské zbrojnice v Panských Mlýnech za pozemek parc. 

č. 222 v k.ú. Vlkosovice

Zastupitelstvo města Černovice odkládá:
• bod ohledně schvalování smluvních podmínek užívání Sokolovny na 

další jednání zastupitelstva
• bod příprava na opravu ČOV na další jednání
• bod příprava na rekonstrukci Nádražní ulice na příští jednání
• bod k výběru fi rmy na opravu a elektrifi kaci zvonění v kostele SV. Mar-

tina V Dobešově na příští zasedání

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
• starostu podpisem smlouvy číslo JH-001030069132/002-ELIS
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• starostu podpisem smlouvy číslo JH-001030073820/003-ESEA
• starostu podpisem smlouvy číslo JH-001030074233/002-ASE
• starostu sehnat ještě další nabídku na kamerový systém od fi rmy s bliž-

ším dojezdem

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
• informace starosty o možné pomoci Ukrajině
• informace starosty o veřejnosprávní kontrole v ZŠ
• informace fi nančního výboru
• informace kontrolního výboru

Zastupitelstvo města Černovice revokuje své usnesení č. 24/22 tak, že toto 
usnesení zní: „Zastupitelstvo města Černovice
 1) schvaluje koupi pozemku číslo 2112/5 v k.ú. Černovice u Tábora za 

cenu 439.400,- Kč;
 2) schvaluje zrušení předkupního práva města a práva zpětné koupě při 

koupi pozemku dle bodu 1) tohoto usnesení.“

Úvodník starosty města

Hezký květen, pravidelní i nepravidelní čtenáři zpravodaje. Pěkně nám 
ten Josef Jungmann ten název měsíce vymyslel, že? Tak doufám, že vám 
vše jen kvete, a náš dvouměsíčník vám den jen vylepší. 

Když už jsem začal tím květnem, hned si s ním pomůžeme dál. Znáte 
hezké májové pranostiky? Nám se bude hodit třeba „mokrý máj – v stodo-
le ráj“, nebo „májová kapka platí za dukát“. Jistě už víte, kam tím mířím. 
Tak trochu doufám, že když se díváte na tyto stránky, tak vám na střechu 
domu lehce a teple prší. 

Bude to třeba. Zajištění vody bude teď velkým úkolem – a já se obávám, 
že nijak snadným. Víte, že už dlouho pracujeme na uceleném plánu, jak 
dál s naší vodou. Mám rád komplexní řešení, které nespočívá jen v tom 
„uděláme novou studnu a uvidí se“. Proto plán na zajištění dostatku vody 
pro naše město i místní části zahrnuje hodně věcí – propojování našich 
vodovodů mezi sebou, zapojení nových zdrojů, úpravy těch zdrojů, které 
už dneska fungují i lepší hlídání spotřeby a automatizace procesů. Proto 
to také trochu déle trvá (a řekněme si na rovinu, že během všech těch sta-
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veb, které jsme v minulých letech měli na starosti, nebyl moc prostor pro 
další investici – i takto nutnou).

Po přípravách teď podáváme žádost o dotaci na propojení Stříteže s vr-
tem i městem Černovice; stavební povolení máme, takže bych rád letos 
tuto zakázku i vysoutěžil. Uznatelné náklady nám vznikají dnem podání 
žádosti, takže hned poté můžeme rozjet výběrové řízení. 

Co bude součástí? Napojení Střítežského vodojemu, úpravna vody 
v tomto vodojemu, připojení na vodojem v Černovicích. Dále pak spoje-
ní vodojemu pro horní tlakové pásmo a spodní tlakové pásmo. Současně 
s tím chci mít vyřešené plnící místo pro naše hasiče, dnešní stav u Resor-
tu Mlýn je nevyhovující. 

Snad se podaří ještě během roku 2022 posunout tyto plány z papíru do 
skutečného světa. Připraveni jsme, a „štěstí přeje připraveným“ po celý 
rok, ne jen v květnu. 

Hezké čtení zpravodaje vám přeje
Jan Brožek, starosta města Černovice
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Vítání občánků

Vítání občánků narozených v roce 2021 proběhlo 9. 4. 2022 v obřad-
ní místnosti Městského úřadu. Na slavnost bylo pozváno 12 dětí s rodiči, 
z toho 7 chlapečků a 5 děvčátek. Na akci vystoupily děti z místní mateřské 
školy, které pod vedením jejich učitelek připravily velmi krásné vystoupe-
ní. Na slavnost se přišli podívat také prarodiče vítaných občánků i rodiče 
a prarodiče vystupujících dětí. 

Jana Holkupová, matrikářka
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Co je a bude nového v místních částech? 

Abych neustále nepsal jen o Černovicích (trochu to k tomu svádí, proto-
že investice v nedávné době směřovaly zejména tam), je třeba zmínit i ně-
jaké novinky v našich vesnicích. Pořád je něco v plánu a já jsem si uvědo-
mil, že o nich vlastně mluvíme málo. V mé hlavě jsou, ale už tak trochu 
zapomínám, že zdaleka ne každý se do našich vesnic dostane tak často, 
aby se o nich dozvěděl také. 

O napojení vody ve Stříteži jsem psal v úvodníku, ale nejen vodou živ 
je člověk. 

Bude v Benešově nové dětské hřiště?
Aktuálně stále čekáme na vyhodnocení dotace na nové hřiště v Benešo-

vě. Žádost leží na ministerstvu pro místní rozvoj a do měsíce bychom měli 
mít jasno. Benešov nové hřiště pro děti potřebuje (jde o sestavu proléza-
ček, ne sportoviště) a i kdyby to nakonec úředníci na ministerstvu zamítli, 
určitě podáme žádost znova. 

Co stojí za zmínku – iniciativa vzešla přímo z Benešova, a i když nebylo 
jednoduché se dohodnout na podobě (v tomhle je Benešov trochu specifi cký, 
projednávání tu rozhodně není nuda), nakonec jsme se na něčem shodli. 
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Dobešov – úprava veřejného prostranství
i úprava zvonu v kostele

V Dobešově plánuje zastupitelstvo jednu akci rychlejší, jinou koncepč-
nější. Možná jste slyšeli v Českém rozhlase rozhovor s Františkem Prů-
šou, když popisoval redaktoru Soldánovi trable se zvoněním v kostele Sv. 
Martina. Zastupitelé se shodli, že by bylo dobré zvonění upravit, udělat 
kontrolu zavěšení zvonu a přidat také automatiku, která zajistí možnost 
zvonění i bez obsluhy. Věž kostela je velmi špatně přístupná, a tak je tře-
ba zachovat se podle hesla „dřinu strojům“.

Jako větší projekt vidím úpravu návsi v Dobešově. Osobně vůbec ne-
jsem s tímto prostorem spokojený, dlouhodobě se nám nedaří z ně udělat 
hezké a funkční místo. Naše město proto v minulém roce objednalo vy-
pracování studie, která by náves řešila jako celek. Po prvním návrhu jsme 
se shodli, že budeme v přípravách pokračovat dál, upřesníme požadavky 
a pak zadáme další stupeň projektu – tedy už něco, podle čeho bude mož-
né stavět. 

Jedna z variant řešení návsi v Dobešově
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Hasičská zbrojnice ve Svatavě
I ve Svatavě vychází žádost z podnětu místních (a já to znova pochvá-

lím – mám to rád, když jsou místní aktivní) a chtějí dál posunout opravu 
hasičské zbrojnice. Na opravu bychom chtěli použít peníze z MAS Via 
Rustica. To nebude úplně snadné, protože u MAS jsme už žádali o peníze 
mnohokrát úspěšně, takže jsme podle pravidel znevýhodněni, ale i kdy-
bychom nezískali dotaci, některé části oprav by město mohlo zaplatit pří-
mo z rozpočtu. 

A co by se mělo ve Svatavě dít? Chceme upravit plochu před hasičár-
nou, opravit střechu a také upravit vnitřní části. Kdo jste tam v poslední 
době byli, tak potvrdíte, že z místní hašičárny se stává moc příjemné mís-
to k posezení. 

Poděkování za pomoc Ukrajině

Chtěl bych zde na stránkách zpravodaje moc poděkovat všem, kteří se 
zapojili do pomoci Ukrajině. Těch podob pomoci bylo hodně – někteří na-
bídli ubytování, jiní dali peníze, věci, potraviny. Jiní věnovali (a dále vě-
nují) svůj čas. Díky vám všem. 

Vlna solidarity byla i v našem městě velká a já jsem na to pyšný. Děkuji 
skutečně každému, kdo přispěl a je nadále ochotný přispívat. Právě díky 
řadě soukromých dárců jsou přímé náklady našeho města téměř nulové – 
na to, že je dnes u nás mezi 20 až 30 uprchlíků, nestála nutná pomoc měs-
ta Černovice více než několik tisíc korun. 

Takto bylo zaplněno auto, když zejména díky pomoci místních hasičů 
proběhla materiální sbírka na Sokolovně. 

Vím, že situaci na Ukrajině nevnímá každý jednoznačně. Jako v každé 
válce, mimo děl a raket probíhá boj i na stránkách novin nebo obrazov-
kách. I já, i když se setkávám z řadou lidí, kteří tou válkou zcela napřímo 
prošli, nemůžu tvrdit, že mám všechny informace, nebo že vím, jak přes-
ně válka probíhá. 

Ovšem zcela jednoznačně Ruskou agresi odsuzuji. Nic nedává Putinovu 
režimu právo napadnout svého souseda, vraždit jeho obyvatele a ničit celou 
zemi. Ztráty na majetku jsou obrovské, je ohrožena potravinová produkce 
(důležitá pro velkou část světa), škody na životech nikdo nenahradí. 
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Pokud vás zajímá přímo můj názor, tak nikdy nebylo dobro a zlo tak ne-
zpochybnitelně rozlišitelné. Ukrajina byla (a sluší se říci že OPĚT) napa-
dena Ruskem, a já stojím v tomto boji jasně a otevřeně na straně Ukrajiny. 
Má to smysl a je to důležité, protože válkou trpí úplně obyčejní lidé. 

Právě v den, kdy tento článek vzniká, se počet uprchlíků v našem měs-
tě zvýšil o jednoho dalšího muže. Je mu přesně nula dní a dostal šanci 
se narodit v naší zemi, ne někde ve sklepě ostřelované nemocnice. Jeho 
maminka se vydala v osmém měsíci těhotenství s dalšími dětmi na cestu 
dlouhou stovky kilometrů přes válečnou zónu, aby dala své rodině šanci. 

Doufám, že až se jednou budou dívat zpět, budou na naší zemi vzpomí-
nat jako na místo, kde se cítili bezpečně. 

Jan Brožek
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Zprávy ze ZŠ

Březen – měsíc knihy a internetu

Celý měsíc březen byl tradičně věnován rozvoji čtenářství a čtenářské 
gramotnosti. Pro žáky bylo připraveno několik aktivit:

 Každá třída měla za úkol společně přečíst jednu knihu a své čtenářské 
zážitky ztvárnit v podobě plakátu. Zvítězila 4. třída, ale pochvalu si za-
slouží všichni!

Vysokou účast měla i soutěž „Jaká je to kniha?“ Každý den se na ná-
stěnkách (samostatně pro I. a II. stupeň) objevila ilustrace z nějaké dět-
ské knihy. Soutěžící měli uhodnout název i autora díla. Kdo měl nejvíce 
správných odpovědí a byl při odevzdávání dostatečně rychlý, obdržel po-
ukaz na knihu podle vlastního výběru.

23.3. 2022 proběhla také recitační soutěž, kde žáci změřili své doved-
nosti v přednesu básní i jiných textů. Proběhla i fotografi cká soutěž, v níž 
se sešlo několik desítek zajímavých fotografi í. Vítězkou se stala Zuzana 
Kučerová – při čtení ji nevyruší ani rána z děla!
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Závěrem čtenářského 
měsíce deváťáci vyzkou-
šeli prvňáčky, jak umí 
číst. Všichni testem prošli 
a byli pasováni na čtenáře. 
Za odměnu a pro pobavení 
pak žáci devátého ročníku 
zahráli veselou (vlastními 
silami upravenou a zver-
šovanou) pohádku O veli-
ké řepě.

Poděkování patří nejen 
všem aktivním žákům, ale 
i pedagogům, kteří čin-
nosti připravili a se žáky 
absolvovali.
Mgr. Marcela Kokšteinová

ZŠ a MŠ Černovice
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Štafetový pohár 2022

Dne 20. 4. se za krásného počasí usku-
tečnilo okresní kolo Štafetového poháru 
v Pacově. Účastnily se ho týmy ze základ-
ních škol Kamenice nad Lipou, Košetice, 
Pacov a Černovice. Soutěžilo se ve dvou 
kategoriích – mladší (1.–3. třída) a starší 
(4.–5. třída), vždy čtyři holky a čtyři kluci. 
Tudíž jsme vyrazili jako 16 členná výpra-
va, za doprovodu Šimona Paclíka. Mladší 
kategorie se nové role zhostila velmi dob-
ře, žáci sice obsadili čtvrté místo, ale zápal 
a odhodlání bylo vidět na každém metru 
tratě. Starší srdnatě bojovali až do kon-

ce a za povedený výkon vybojovali krásně třetí místo. V časovém součtu 
obou celků to však stačilo na těsné čtvrté místo. V mezičase se týmy mlad-
ších a starších mohly pokusit o individuální úspěchy, a to ve skoku z místa 
a v hodu medicinbalem. V mladší kategorii máme z 16 dívek 2. místo v hodu 
medicinbalem. Z 16 chlapců krásné 2. místo za skok z místa a 2. místo za 
hod medicinbalem. Ve starší kategorii máme z 16 dívek 3. a 2. místo v hodu 
medicinbalem. V kategorii chlapců 3. místo za hod medicinbalem. 

Sportovní akci hodnotím jako velmi zdařilou. Nejen díky získání no-
vých zkušeností, ale i za povedené výkony. Děti nacházejí opět cestu ke 
sportu, což je pro všechny velmi důležité. Sportu zdar. Šimon Paclík 
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Mgr. Jiří Turek – životní výročí 80 let
(5. 5. 1942)

Dne 5. května se dožívá v plné fyzické 
a duševní svěžestí 80 let černovický „sko-
roobčan“ Jiří Turek. Narodil se toho dne 
roku 1942 v Nezvěsticích u Plzně, které 
shodou okolností měly v minulosti stejné 
majitele, jako Černovice – Rožmberky. 

V roce 1963 promoval na Pedagogic-
kém institutu v Plzni, kde tamtéž na Pe-
dagogické fakultě obdržel titul magistra. 

V 60. a 70. letech 20. století pak působil celých patnáct let jako učitel rus-
kého jazyka, tělesné výchovy a občanské nauky na základních a středních 
školách Karlovarska, převážně pak na Střední zemědělské technické škole 
v Chebu. V 80. letech se stal na dalších dvacet osm let manažerem u do-
pravních společností ČESMAD a Transportexpres v Praze. 

Od roku 2000 je spoluvlastníkem domku v Černovicích, kde tráví vět-
šinu svého důchodového času. Aktivně se věnuje sportovním a kulturním 
akcím v obci a zejména svému koníčku – historii. Stal se především při-
spěvatelem do místního časopisu – černovického Zpravodaje, kde uveřej-
ňuje krátké články věnované místním rodákům z doby minulé i nedávné 
a místním zajímavostem. Proto nepřekvapí, že zpracoval historii místní 
židovské komunity (Černovičtí židé – kameny a lidé, Občanský spolek Ži-
dovský památník Černovice, Černovice 2018), historii obce Hojovice (OÚ 
Hojovice 2010 ve Sborníku Dějiny a současnost Hojovic) a hlavně historii 
obce Černovice.

Kromě již uvedených prací publikuje příležitostně i jinde, např. v ča-
sopise Genealogické a heraldické společnost v Praze (Genealogické list) 
a práce s jinou tématikou. Je to monografi e Konrád Pospíšil (MěÚ Černo-
vic 2007), básně ve sbornících Stavitelé chrámu poezie (Agentura KRI-
GL, Praha 2010), Pár střípků 2009 a Pár střípků 2011 (Vzdorospolek 
v Lovčicích 2009 a 2011) a překlad veršů Mariny Cvetajeva – Verše Če-
chám z ruského jazyka. 

Nad všemi jmenovanými pracemi však vyniká obsáhlé dílo věnované 
historii Černovic pod názvem Černovice rok po roce s podtitulem Dějiny 
Černovic s okolím 1322-2006 (MěÚ Černovice 2010). Toto dílo každoroč-
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ně doplňované o další dosud nezveřejněné nebo nově objevené poznatky, 
se tak stává hlavním zdrojem (vedle Hospodářských dějin města Černo-
vic u Tábora od R. Melichara) pro poznání historie Černovic a mělo by 
být studnicí vědomostí pro budoucí generace. Neboť kdo nezná svoji mi-
nulost, nemá budoucnost. 

A co uvést závěrem. Popřát jubilantovi pevné zdraví a ještě mnohá další 
léta tvůrčí práce pod titulem čestného občana města, pro jehož udělení se 
městští zastupitelé zajisté rozhodnou.

Jan Podhola

Trochu historie všeobecně, a té vojenské zvlášť

V černovickém Zpravodaji č. 1 na rok 2022 byl uveřejněn článek „O ro-
dopisu a černovické rodině původem z Němec“ (str. 12–15). Na straně 
13 pak autor uvádí: … Jak se dostal syn kováře Georga (Jiřího) Künzla 
z dnes lázeňského města (a tehdy spíše malé osady) Bad Rappenau v Bá-
densku-Würtembersku jako voják na Táborsko je nejisté. Možná při prus-
ko-rakouské válce v letech 1778/79. Byl totiž původně vojákem v regimen-
tu z Wolfenbütelu v Dolním Sasku a usadil se jako kovář ve Vintířově čp. 
22. Dne 21. srpna 1780 se ve Věžné poprvé oženil …“. 

K uvedenému odstavci bych si dovolil doplnění a upřesnění. 
Začal bych poznámkou k prusko-rakouské válce v letech 1778/79. I když 

proti sobě nakonec stála pruská a rakouská vojska, nejednalo se o prusko-
rakouskou válku, ale o tzv. válku o bavorské dědictví. 30. 9. 1777 zanikla 
smrtí bezdětného kurfi řta Maxmiliána II. Josefa bavorská linie Wittelsba-
chů. Dědicem byl falcký kurfi řt Karel Theodor, potomek jiné dynastic-
ké linie, jemuž nyní s kurfi řtsvím bavorským připadla i druhá kurfi řt-
ská hodnost. Dvojitý kurfi řt by byl nejraději vyměnil zděděné Bavorsko 
za Rakouské Nizozemí (Belgii) a v tomto smyslu byla 3. 1. 1778 ve Víd-
ni podepsána příslušná konvence a ihned po ratifi kaci obsadila Bavorsko 
rakouská armáda. Proti tomu se postavil pruský král Bedřich II. 1) a za 
záminku si vzal protest falcko-zwei-brückenského vévody Karla, jako dě-
dice bezdětného kurfi řta Karla Theodora, a postavil se do pozice strážce 
říšské ústavy. Již v dubnu 1778 vpadl vojensky do Saska a Slezska a za-
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čátkem července do severních Čech, kde se formovala pod vedením císaře 
Josefa II. rakouská armáda. 

Poněvadž vojska obou stran nehledala rozhodnutí na válečném poli, ale 
jedni se snažili těm druhým sebrat ze zahrad a polí spoře se vyskytu-
jící potraviny, říkali Rakušané válce „švestková“ a Prusové „bramboro-
vá“. Sotva však válka začala, pokoušela se jí Marie Terezie 2) ukončit. Již 
12. 7. 1778 vyslala bez souhlasu svého spoluvládce Josefa II k pruskému 
králi vyjednavače. Bedřich II. si dal načas a nakonec povolil. K ústupu 
z Čech, kde se už nedaly sehnat ani švestky, ani brambory, ho donuti-
la zima a diplomatické vměšování velmocí Ruska a Francie. Díky jejich 
zprostředkování došlo konečně 13. 5. 1779 k uzavření těšínského míru.

A nyní k vojáku (kováři) Künzlovi. 
V matrice oddaných fary Věžná je zápis z 21. 9. 1780 o svatbě Matěje 

Kincla s Annou Růžičkovou: „Kinczl Mathias honestus Sponsus Miles 
Gregarius legionis Wolfenbútl cum Sua honesta Sponsa legit fi lia Anna 
Georgii Ruzicžka Gazarii Wintirzowii oriunda“ což v překladu zname-
ná: „Kincl Matyáš čestný (poctivý) snoubenec voják prostý pluku Wol-
fenbütel s líbeznou čestnou (poctivou) snoubenkou manželskou dcerou 
Annou Jiřího Růžičky rolníka z Vintířova původem“ Tedy pluku Wolfen-
bütel a nikoliv z Wolfenbütlu (jak je mj. chybně uvedeno u narození syna 
Jana r. 1814 v černovická matrice).

Od doby 30ti leté války bylo pravidlem, že vojenství bylo předmětem 
podnikání. Na základě císařských patentů bylo jedincům umožněno ver-
bovat vojenské pluky, přičemž se stávali nejen majíteli a veliteli těchto 
pluků, ale pluky byly označovány i jejich jménem.

V roce 1709 (9.3.) byl v rakouské armádě zřízen pluk Ferdinandem Al-
bertem princem z knížetství Brunšvik-Wolfenbüttel-Bevern 3), jehož ma-
jitelem byl od r. 1733 Karel vévoda Brun-švik-Wolfenbüttel-Bevern. 4) 
Tento pluk byl později nazýván „Alt-Wolfenbüttel“. Od roku 1761 byl ma-
jitelem pluku Gideon Arnošt baron Laudon 5), za něhož byl pluk r. 1769 
označen jako IR No 29 (Infanterie Regiment č. 29). Verbovacím okrskem 
tohoto pluku byly Franky.

V roce 1715 (14.10.) byl opět v rakouské armádě zřízen pluk Bedřichem 
Jindřichem princem z Würtenberka. Od r. 1740 až do r. 1788 byl majite-
lem Arnošt Ludvík princ Brunšvik-Wolfenbüttel 6) a pluk byl označován 
až do r. 1761 jako „Jung-Wolfenbüttel“, pak už jen Wolfenbüttel a r. 1769 
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označen jako IR No 10. Verbovacím okrskem tohoto pluku bylo Horní 
Porýní.

Ačkoliv došlo k očíslování pluků, přetrvávalo jmenovité označování 
podle majitelů, i když ti se stávali postupem času jen titulárními majiteli 
(to jim umožňovalo při slavnostních příležitostech nosit uniformu pluku), 
ale skutečnými veliteli už byli jiní. V námi sledovaném období byl velite-
lem pluku Wolfenbüttel (od 1773 až 1783) plukovník Karel hrabě Erbach. 
Pluk byl dislokován v jižních Čechách (od r. 1775 až 1789) v oblastech 
táborska a budějovicka. Velitelství pluku bylo v Budějovicích. A to také 
dává odpověď na otázku, jak se Matěj Kinzl objevil v Čechách a ve Vin-
tířově, tehdy v táborsku.

Pozn:
1) Bedřich II. (1712–1786) pruský král, manžel Alžběty Kristiny II. (1715–

1797) princezny Brunšvik-Wolfenbüttel, sestry Karla a Arnošta Ludvíka
2) Matkou Marie Terezie byla Alžběta Kristina I. (1692–1750) kněžna 

Brunšvik-Wolfenbüttel.
3) Ferdinand Albert (1680–1735) kníže Brunšvik-Wolfenbüttel, bratranec 

Alžběty Kristiny I., rakouský polní maršál
4) Karel (1713–1780) kníže Brunšvik-Wolfenbüttel, syn Ferdinanda Al-

berta, pruský generál.
5) Gideon Arnošt (1717–1790) baron Laudon, rakouský polní maršál, zná-

mý z lidové písně o generálu Laudonovi.
6) Arnošt Ludvík (1718–1788) princi Brunšvik-Wolfenbüttel, mladší bratr 

knížete Karla, rakouský polní maršál
Jan Podhola

Osudové vepřové

Dne 2. října 1941 byl na Hybernském nádraží v Praze (předtím i dnes 
opět nazývaném Masarykovo nádraží) zadržen kontrolorem ministerstva 
zemědělství Protektorátu Čechy a Morava Antonínem Nauwaldem pí-
secký rodák, čtyřiatřicetiletý svobodný nezaměstnaný dělník Egon Lo-
heit. Stalo se to, když chtěl vynést z nádraží vulkánový kufr o váze 40 kg 
s vepřovým masem, aniž by k tomu měl povolení. Bdělý příslušník po-
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travinové kontroly maso zabavil a delikventa předvedl na policejní stani-
ci přímo na nádraží. Český velitel stanice praporčík Bedřich Puč sepsal 
ve 20,30 hodin protokol, ve kterém navíc uvedl, že u zadrženého nale-
zl v kapse uschovanou Davidovu hvězdu, určenou Židům k viditelnému 
označení. Dále zapsal, že občanská legitimace dotyčného není označena 
„písmenem J pro židy, vzdor tomu, že Loheit jest podle doznání židem“. 
Druhý den zřejmě časně ráno byl sepsán německy protokol z výslechu, při 
němž Egon uvedl, že dostal vyzvání z nádraží k vyzvednutí balíku, jejž 
mu poslal kamarád Jan Veselý z Dolní Rovně u Pardubic a on netušil, co 
balík obsahuje. Téhož dne byl v 10,45 předán do věznice. V protokolu je 
zmíněno, že Loheit bydlí u Lederera v Brněnské ulici 108 a v předávacím 
protokolu do vězení je uveden jako „obchodní příručí u Lederera“.

Adresa a jméno Lederer mne přivedla k objasnění dosud nezjistitelné 
příčiny popravy tří černovických bratří Ledererů. Vyplynulo to z po-
rovnání dokumentů, které na stránkách holocaust.cz uveřejnil Institut Te-
rezínské iniciativy v roce 2014, s údaji z historického geografi ckého infor-
mačního systému MemoGIS, který promítá na mapu Prahy data o více než 
30 tisících obětí holokaustu a vznikl k Mezinárodnímu dni památky obětí 
holokaustu 27. února 2022.

Jak celý případ krátce po příjezdu Heydricha a vyhlášení stanného prá-
va 28. září 1941 pokračoval? Jiný úředník ministerstva zemědělství, Gus-
tav Pešat, za účasti dvou policejních příslušníků – strážmistra Novotného 
a praporčíka Josefa Zikmunda – ještě v noci z 2. na 3. října zatkl po půl-
noci v bytě všechny tři bratry a ve 12,10 byli přidáni do stejné cely k Lo-
heitovi. (Úřední šiml zařehtal: věznice zapsala příjem vězňů v 0,30 hodin 
a zatčení bylo zapsáno v 1,30 hodin.) František byl uváděn jako účetní, 
Rudolf úředník a Otto jako obchodní příručí. Komu bylo maso určeno 
není zřejmé. Všichni zadržení měli být potrestáni a po měsíci propuštěni. 
Otto, František i Rudolf jsou skutečně zapsáni 4. listopadu odpoledne jako 
propuštění, Egon Loheit stejný záznam nemá. V jeho dokumentaci je otiš-
těn přípis Ministerstva zemědělství ze 16. října, že má být ponechán ve 
vazbě nadále a stejně tak „i další židé a to Otto, Franz a Rudolf Lederero-
vi pro podezření z přestupků vyživovacích. I tito si prý odpykávají trestní 
vazbu, která skončí 17.X.1941. … jest je ponechati ve vazbě tak dlouho, 
pokud zdejší Landes-referat II., přednosta Janus nedá poukaz jak s nimi 
má býti dále opatřeno.“ Teprve na tomto dokumentu je uvedeno, že také 
on byl propuštěn 4. listopadu 1941.
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Ovšem za měsíc byli všichni v Mauthausenu popraveni, bratři 6. prosin-
ce a Egon Loheit 18.12.1941. Co se s nimi dělo během listopadu nevíme, 
patrně byli českými orgány nahlášeni gestapu a to je zřejmě neprodleně 
znovu sebralo. V domě, který je na rohu dnešních žižkovských ulic Koně-
vova a Zelenky-Hajského (prvořadého pomocníka atentátníků na Heyd-
richa), bydlelo tehdy 17 židovských obyvatel. Zahynulo jich, krom čtyř 
popsaných, ještě dalších deset včetně matky Klementiny a sestry Olgy 
Ledererových, původem z Černovic. Ostatní pocházeli z různých míst 
v Čechách a na Moravě, jedna slečna byla narozena ve Vídni a všichni 
byli deportováni z Prahy v letech 1942 a 1943 do koncentračních táborů. 

Loni se mi podařilo objasnit i jinou záhadu. Od prvního vydání kni-
hy Černovice rok po roce mi leželo v hlavě jméno jedné z obětí 2. světo-
vé války: Eduard Synek. Nikdo místní o něm nic nevěděl, ze seznamů 
na holocaust.cz bylo známo jeho poslední bydliště v Černovicích, da-
tum narození, transportů a zavraždění. Časem jsem objevil, že pracoval 
u Schönbachů jako brašnář ozdobník a bydlel u stejnojmenných, patrně 
příbuzných, Synků v čp. 48 ve Svatavské ulici a pak spolu s dalším Židem 
Josefem Svobodou v čp. 292 nedaleko školy u bratra majitelů továrny za-
hradníka Otakara Schönbacha. Při čtení knihy Ivana Klímy Moje šíle-
né století (Akademia Praha 2010) jsem narazil na jména bratří Synků po 
nichž je pojmenováno pražské náměstí v Nuslích. Z autorova vyprávění 
jsem odvodil původ rodu jeho matky, sestry těch hrdinných odbojářů Oty 
a Viktora Synka z okolí Mladé Vožice. Po prostudování příslušných ži-
dovských matrik jsem opravdu nalezl Eduardovo narození 8.1.1917 v rodi-
ně obchodníka Lea Synka a manželky Anny Flussové ve vsi Hlasivo čp. 9. 
Přibyl jeden z tisíců ověřených údajů do knihy. Zajímal jsem se i o jeho 
taktéž zavražděného spolubydlícího Josefa Svobodu, též v Černovicích 
zapomenutého. Jeho osud byl asi dobrodružnější. V roce 1929 byl náde-
níkem a v Úředním listě byl uváděn jako podvodný lákatel podpor a byli 
před ním varováni starostové a veřejné nemocnice. Před okupací však byl 
účetním v Novém Jičíně a do Černovic se zjevně vrátil při zavedení pro-
tižidovských opatření, když práci ztratil. Bylo mu již přes 60 let, zatímco 
Synkovi málo přes dvacet.

Jiří Turek
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Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
Kremer G. – Příběh zrady, Anna Franková
Maršálek J. – Lenost
Vondruška V. – Morový testament
Beran L. – Panoptikum města Písku
Chalupová L. – Páté jablko
Jeff ries S. – Grandhotel nad propastí
Novotná A., Votruba J. – Kdo se směje naposled
Nikiforov G. – Kradli jsme sousedům rajčata
Královna Alžběta II. a královská rodina
Toegel V. – Drahokamy kolem nás
Douglas l. – Dům na pobřeží
Przydryga E. – Blíž, než myslíš
Buben M. – České velkopřevorství řádu maltézských rytířů v dějinách
Hlavatá D. – Deník chaotické matky
Davies C., Davies A. – Spoušťové body
Judžong Č. – Sedm let temnoty
Berg E. – Příběh Arthura Truluva
Průvodce domácí péčí
Drdel P. – Postní kuchařka
Neuner M. – Pleteme pro děti
Rendl J. – Pěšky Kolumbií pod rouškou covidu
Husová M. – Zápisky o válce občanské, alexandrijské, africké a hispánské
Mcdonald Ch. – Za každou lží
Pépin Ch. – Všechno zlé je pro něco dobré
Arenz E. – Staré odrůdy
Luisa von Kamecke – Ženy ze statku Falkensee
Mayová K. – Zimování

Pro děti
Máme rádi traktor
Macháčová M. – Motýlí kniha
Vychodilová E. – Kouzelné tkaničky
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Naše hasičská ikona

Dnešní článek bych ráda věnovala naší „hasičské ikoně“ zasloužilému 
členovi SHD panu bratrovi Jaroslavu Řeháčkovi.

Tento člen městského zastupitelstva profesí kantor, výborný muzikant 
a hlavně zasloužilý člen SHD nám rok co rok neúnavně vychovává nové 
hasičské posily a to od těch nejmenších.

Pod vedením tohoto našeho „hasičského barda“ se s nástupem jara náš 
„tržák“ opět zaplní hlaholem a hlavně „tvrdým výcvikem“ těch nejmen-
ších adeptů Floriánova cechu. Stále mám před očima malého caparta – od 
země stěží vidět, s helmou až na nose, s tak zarputilým výrazem v obli-
čeji – táhnout za sebou hasičskou hadici. Říkám si, hochu, ty jsi tvrďák, 
ty vydržíš!

Pane bratře Řeháčku, neskonale obdivuji vaši skromnost, úžasnou trpě-
livost a stálou aktivitu v této pro nás tak záslužné činnosti. Přeji vám do 
dalších let obrovskou výdrž, hodně štístka a velké díky za vše!

Na závěr končím už letitými slovy mého synovce Jirky: „co já jsem se 
ho nazlobil.“

Helena Hrubá

Setkání bývalých fotbalistů

Zdravíme všechny dříve narozené fotbalisty, bývalé hráče černovického 
Sokola i blízkého okolí. Ano, již více jak 3 roky čekáme na možnost setkat 
se, popovídat si, a zavzpomínat. Tato setkání se stala před pandemií covi-
du neodmyslitelnou tradicí. Neváhejte a přijďte mezi nás

v sobotu 4. června 2022 v 15 hodin
před černovickou sokolovnu

Po prohlídce nově zrekonstruovaného objektu, kterým nás provede 
ing. Buš a pořízení společného fota /Matěj Holub/ se přesuneme do Čer-
novické hospůdky na náměstí /bývalý Kufr/, kde bude dostatek času na 
fotbalové vzpomínání včetně dobrého občerstvení. 

P. Podskalník, P. Voráček, P. Kropáček
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Petr Kropáček – životní výročí 75 let
(28. 6. 1947)

Černovický patriot, který od škol-
ních let hrával závodně kopanou. 
V dospělém věku se při fotbalovém 
klání na hřišti setkal se svými star-
šími bratry Láďou a Karlem, kteří 
zde taktéž oblékali fotbalový dres.

Našel zalíbení i ve stolním teni-
se, kde v roce 1965 získal titul do-
rosteneckého přeborníka okresu. 
Tomuto sportu věnoval více jak 55 
let. Později se účastnil i „veterán-
ských turnajů“ pořádaných v růz-
ných koutech republiky.

Zprvu pracoval u HUPEPA /vý-
stavba nového vodovodu Humpo-
lec, Pelhřimov, Pacov/, po té více 
jak 30 let ve stavebnictví na Zbra-
slavi, kde se seznámil s paní Mila-

dou, se kterou se dodnes navštěvují.
Rád se účastní turistických toulek pořádaných místními turisty. Je věr-

ným posluchačem dechovky, fandí i té černovické, kterou rád doprovází 
i při vystoupeních.

Jménem bývalých černovických fotbalistů Petrovi přejeme do dalších 
let hodně zdraví, elánu a životního optimismu.

P. Podskalník

Citát
Vlády, které potlačují svobodu slova, neboť ty pravdy jsou jim 

nepohodlné, jednají jako děti, které zavírají oči aby nebyly viděny.
L. Börne 
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Vzpomínka na MUDr. Renatu Sadílkovou 

21. dubna letošního roku zemřela paní doktorka Renata Sadílková ve 
věku 78 let. V roce 1975 nastoupila do Černovic jako ředitelka dětské 
ozdravovny a zároveň pracovala jako lékařka pro děti a dorost v Černo-
vicích. Po zrušení dětské ozdravovny měla od roku 1994 tuto ambulanci 
soukromě a provozovala ji až do odchodu do důchodu. Jako dlouholetou 
dětskou lékařku ji poznalo několik generací dětských pacientů. Je velká 
škoda, že se od odchodu paní doktorky nepodařilo již dětskou ambulan-
ci zachovat. 

Čest její památce.
Václava Šenoltová

Vzpomínka na Antonína Veřtata

V tomto zpravodaji se často vzpomíná na zasloužilé městské občany 
při příležitosti jejich radostných nebo smutných jubilejí. Úctu si zaslu-
hují všichni rodáci. Bývá to vidět při veliké účasti na zdejších pohřbech. 
A nejinak tomu bylo i u našeho milého souseda na kamenickém Brádle. 

Dovoluji si přispět kapkou poezie. Jiří Turek 

Báseň na památku Toníka Veřtata

Žil dobrý člověk 
a už není

Pohřben na Bílou sobotu 
před Vzkříšením

Zůstala tvář
s radostným úsměvem

i starostlivým rozčilením

Hasiči drželi čestnou stráž
a dcery plakaly: Otče náš

Zázrak 
se bohužel nedostavil

Lítost prý utiší vzpomínky
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Rozpaky z výsledků
Tak nám opět skončila vzduchovková sezóna a jako každý rok, kromě 

toho loňského kovidového, byly vrcholem závody Mistrovství ČR. Nejdří-
ve bývají pro vzduchovkáře starší, kteří střílejí vstoje a pak pro ty mlad-
ší – střelce do 14 let vleže. Připadá mi, že závody prožívají víc ti mladší, 
a hlavně se dost projevují trenérské a rodičovské emoce. 

Moc dobře se mi píše o úspěších, kterých naši střelci dosáhli, ale to ten-
tokrát nebylo tak žhavé, takže mi to trošku drhne na klávesnici. Mám teď 
na mysli první závody – vstoje. Kým začít? Dámy mají přednost. Naše 
doktor Šárka Jandová. Co po ní vlastně mám chtít? V pátek ještě někde 
pitvá nebo „skorooperuje“, či co to tam v té Praze dělají, a v sobotu stojí 
mezi nejlepšími ženami na střelnici v Plzni. V podstatě rok bez tréninku. 
Ale sladký průměrný výkon s úsměvem mi stačí. Další žena našeho klubu 
je Katka Michálková. Bývala horkou favoritkou na medaili i v této drsné 
kategorii, ale střílet a zároveň se učit projektovat stavbu mostu, obchodní-
ho domu či jiného na ČVUT asi fakt nejde dohromady. Takže také průměr. 
Petr Zíka to zmastil hned na začátku šedesátiranného závodu, a tak ani on 
na boj do fi nálové osmičky neměl nárok. To mě fakt mrzelo, protože na to 
měl. Pak se to trochu zlomilo. Pavla Nymburská se držela okolo medaile, 
ale!! Tak taky ne! Poslední dvě rány nebyly úplně přesné a bylo to nakonec 
sedmé místo. Kdo se nakonec nejvíc smál, byl náš začátečník disciplíny 
vstoje Kája Prokeš. Chvílemi mi to hlava nebrala, jak mu tam padají krásné 
desítky. Vystřílel si sedmé místo, ale to je skvělý výsledek!!!

A tak když si trošku snížíme nároky, 2x sedmé místo v republice je taky 
pěkné, že? A skoro bych zapomněl na Petra N., který se, po roce trápení se 
vzduchovkou, konečně trefi l. Opravdu celý rok hledal, proč se mu nedaří, 
a už to vypadá, že našel. Ale čím to bylo, neřeknu. Je to tak, že to vidíš, 
a přesto to nebylo vidět. „Svěťák“ v Káhiře byl v březnu kvůli tomu taky 
slabší, ale teď se těší do Ria. Vypadá to dobře – budeme fandit.
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Bouřlivé fi nále
Jak jsem psal v úvodu, je rozdíl republika stojáková a ležáková. Nevím 

proč, ale i po skoro dvaceti letech tréninků a závodů mě tento závod ne-
nechává v klidu. Jo přiznávám, byl jsem nervózní jako prase hodinu před 
zabijačkou. V klubu máme nové střelce, kteří už konečně tuto zimu mohli 
normálně trénovat. Tlačím je dopředu – tréninky 2x týdně, ale ten loňský 
ztracený rok se prostě dohnat úplně nedá. Výsledky měli slušné, tak jsem 
je přihlásil na jejich první Mistrovství republiky. Je to divné, ale v podsta-
tě zase samé holky! Já už nevím, v Černovicích nejsou kluci? 

Princezny ale překvapily. Musím říct, že bojovaly jako lvice. Monika 
Šťastná střílí pomalu, ale tady to fakt vybrušovala do posledního detailu. 
Osobním rekordem si vystřílela úžasné desáté místo. Pouhé 3 desetinky 
bodu za ní byla Anežka Baštová a třetí do družstva Anička Tatková byla 
o pět míst za nimi a opět v osobním rekordu. Že by se nám tu něco rýsovalo? 
Jo jo, už si jich v Plzni všimli! Velký kopec nervů z těchto závodů si uplácal 
Matěj Brabec. Nestřílel špatně, svůj standard, ale tušil, že má na víc.

A proč jsem byl nervózní já? Čtyři nováčci vám nestačí? Tak k tomu 
přidám ještě jeden těžký kalibr. Adéla Kafková. Seznamte se! Loňská 
vicemistryně republiky v kategorii do 14-ti let, stálice mezi republiko-
vou elitou ve střelbě vleže. A oba to víme. Tady se musím trochu omluvit, 
protože o loňské medaili jsem vám ani nepsal. Bylo to koncem listopadu 
a v tom pracovním závěru roku jsem to prostě nedal. 

Adéla střílí se zbraní, která je starší než ona sama, a tato zbraň je ověnčená 
šesti medailemi z Mistrovství republiky. Jen se do poslední chvíle nemoh-
la rozhodnout, jaké diabolky si vezme. „Adélko, tak jaké? Asi ty tréninko-
vé, ty mi fungují moc pěkně. Ale závodní jsou v té zbrani vyzkoušené! Ale 
před rokem. To se mohlo změnit! Rozhodni se sama, kterým věříš“. 

Ještě večer před závodem v Plzni nebylo jasno. Řešil jsem to na poko-
ji s Petrem, a nakonec došlo k tomu, že to půjdeme vyzkoušet - nastřelit. 
V půl jedenácté večer!!! No a co myslíte? Tréninkové – dobré, závodní 
lepší a Petrovy převažované a jednotlivě skládané v krabičce byly super!!! 
Tak a bylo rozhodnuto.

Závod se Adélce povedl a s přehledem postoupila do fi nálové osmičky. 
Já měl nervy jako provazy, ani nevím proč. Finále jsme si užili všichni. Do 
Plzně za námi dorazil zbytek klubu na malorážkové soustředění, takže Čer-
novice byly v hale fakt slyšet. Adéla jela jako dráha. Po prvních pěti ranách 
se usadila úplně nahoře a všem dala dost jasně najevo, s kým že to mají čest, 
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Vlevo – Adéla Kafková – vicemistryně ČR

Tým střelců vzduchovky vleže
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a koho má v hale za sebou!!! Tak tomu bylo celé fi nále. Je to závod vyřazo-
vací, a tak soupeřky postupně vypadávaly. Předposlední dvě rány se ale ne-
povedly. Sice desítky to byly, ale jen 10,0. To se před Adélu dostala Marie 
z Ostravy. Loňská šampiónka, holky se znají, jsou kamarádky. Mají před 
sebou poslední dvě rány. Adélka střílí a dává absolutní střed 10,9 bodu!! Os-
travačka udělala drobnou chybu. Následuje poslední rána. Byla trochu delší, 
pěkně mířená. Na obrazovce se objevilo opět 10,9 !!! To není možné – zase 
úplný střed terče. Hala tleská, ale ještě není rozhodnuto. Maruška je výbor-
ná střelkyně a nenechá se rozptýlit. Střílí pěknou desítku, a to jí stačí na zla-
tou medaili, která tedy putuje do Ostravy. O pouhé 2 desetiny bodu!!! Do 
Černovic jede medaile stříbrná, a tak se podařila obhajoba z loňského roku. 
Gratulace byla veliká. Vypadalo to, že naši Adélku umačkají.

A pak že se nedaří. Pořád máme výborné střelce. A když mají hubenější 
rok „stojáci“, tak to vynahradí ti mladí.

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko. Petr Nymburský

Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 36.

Nastává posun kontinentů? A pak, že schody jsou bariéra!
Jan Podhola
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Josefa jsme oslavili v nové Sokolovně

Připomenutím tradičního českého jména byla Josefovská retrozábava 
v duchu pražských Pepíků a Pepiček. Konala se v krásné černovické So-
kolovně 26. 3. 2022.

Hlavní organizátorky, ženy z ČSŽ, nezapomněly na půlnoční překvape-
ní a opravdu bohatou tombolu. Všem sponzorům tomboly patří velký dík! 
Mladí i ti dříve narození se přišli pobavit, zatančit si a my ženy jsme měly 
radost ze zdařilé akce. Božena Novotná
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Z černovické hasičárny

Poslední dva měsíce byly náročné jak pro členy jednotky, tak i sboru. 
Sice jsme v lednu museli kvůli trvajícím omezením zrušit další Hasičský 
ples, ale masopustní průvod už se spolu s dalšími spolky (Svaz žen, Pio-
nýrská skupina Svidník, Černovická dechovka) podařilo připravit. Násle-
dující den začali členové se starostou města promýšlet možnosti pomoci 
Ukrajině, která byla napadena Ruskem. Během neděle bylo vše domluve-
no, vyrobeny plakáty a od pondělí se denně od 12:00 do 18:00 vybírala 
materiální pomoc na Sokolovně. Členové se střídali ve vybírání a třídění 
pomoci. V neděli odpoledne se vše naložilo na palety a připravilo k pře-
vozu do skladu v Pelhřimově. Všem spoluobčanům i chatařům patří ob-
rovský dík za neskutečné množství darovaných věcí. Ať už šlo o jídlo, 
plenky, drogerii, oblečení nebo spacáky a stany. Členové sboru vyslyšel 
další výzvu, která organizovala pomoc směřovanou přímo ukrajinským 
hasičům. Darovali jsme 15 zdravotnických nosítek, nepoužívanou funkč-
ní dýchací techniku, ruční nářadí, pracovní obuv a oblečení. Jednalo se 
o nepoužívané vybavení, jehož vyřazení nijak nenarušilo akceschopnost 
jednotky. Po domluvě s organizátory sbírek se v dalším sběru materiální 
pomoci nepokračovalo a ve spolupráci se starostou města jsme se zaměři-
li na konkrétní pomoc pro konkrétní rodiny (oblečení, kočárky, postýlky, 
vybavení domácnosti atd.). Velkým pomocníkem se ukázal být Facebook, 
kdy se v naší skupině „Rodiče z Černovicka“ podařilo potřebné věci se-
hnat ve velmi krátké době. Všichni dárci si zaslouží velké poděkování. 
Podpora pro ukrajinské rodiny pokračuje i nadále. V sobotu 19. března 
zorganizovalo vedení černovického okrsku školení pro členy výjezdových 
jednotek okolních obcí, které jsou zařazené do kategorie JPO V. Školení 
se konalo v Hojovicích a jeho náplní byla zdravověda, seznámení s tech-
nikou a různé postupy při hašení. Mladí hasiči se pilně připravovali na 
halovou soutěž v Humpolci, která se konala 9. dubna a naše družstva se 
umístila na 12. a 18. místě. Do řad mladých hasičů vstoupilo mnoho no-
vých členů, zejména prvňáků. Snad se jim práce u sboru zalíbí a vydrží 
pracovat co nejdéle. V sobotu 16. dubna se mladá hasiči zapojili do akce 
Čistá Vysočina a uklidili odpadky kolem silnice z Cihelen do Černovic 
a z Křeče do Černovic. Plánovaný červnový vodácký kurz i týdenní letní 
hasičské soustředění mají dostatečný počet zájemců, takže se může plá-
nování rozběhnout na plné obrátky. Dále připravujeme na 30. dubna pá-
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lení vatry na Sasce (zapálení v 19. hodin), okrskovou hasičskou soutěž na 
tržišti (sobota 7. května od 13 hodin), Posezení s hasiči a kapelou Nina 
Band (2. července, tržiště) a novou výzvou je organizování Setkání ha-
sičských historiků, kronikářů a sběratelů, které se bude konat 29. října na 
Sokolovně. Akci podpoří Ústřední odborná rada pro historii a muzejnic-
tví (ta na setkání bude mít i své výjezdní zasedání) a zúčastní se např. Jiří 
Pátek – ředitel Centra hasičského hnutí v Přibyslavy, Jaroslav Maděra – 
historik a býv. příslušník Generálního ředitelství HZS ČR, Bohuslav Cer-
man – medailér a další. Akce bude neveřejná, jen pro předem registrova-
né účastníky. Dalším počinem, který se nám podařilo zdárně dokončit, je 
pronájem hrobového místa na našem hřbitově. Na návrh starosty sboru se 
výbor rozhodl pronajmout za 1 000 Kč na deset let hrobové místo č. 510, 
na kterém je pochován Jan Zelenka, jeden ze zakladatelů černovického 
hasičského sboru. Hrob byl několik desítek let neudržovaný a bez majite-
le, proto se sbor rozhodl sjednat nápravu. Při podpisu smlouvy na nás če-
kalo milé překvapení. Vedení města ve smlouvě osvobodilo sbor od pla-
cení pronájmu, z důvodu pietního aktu a uctění památky zakládajícímu 
členovi. Za toto gesto našemu městu děkujeme. Členové výjezdové jed-
notky absolvovali pravidelné lékařské prohlídky a podle svých odborností 
(velitelé, strojníci) kurzy, které i letos probíhali online formou. Základní-
ho kurzu nositelů dýchací techniky se zúčastnili tři hasiči. Naši výjezdoví 
hasiči od začátku roku vyjeli k více než 40 událostem. Únorové výjezdy 
na odstraňování následků silného větru vystřídaly výjezdy na neuhlídané 
pálení klestí po těžbě v lesích a další požáry. Samozřejmě ale nechyběly 
ani popadané stromy. Pro lepší představu uvádím požáry za březen a du-
ben (do uzávěrky zpravodaje). Dne 8. března vypukl požár lesa u Bezdě-
čína, 10. března požár sazí v komíně v Černovicích, 20. března požár lesa 
u Vlkosovic, 22. března požár lesa u Dráchova, 23. března rozsáhlý po-
žár lesa u Cetoraze, 24. března požár lesa u Sudkova Dolu, 25. března po-
žár lesa u Panských Mlýnů, 26. března požár louky a lesa u Nového Mni-
chu, 28. března požár louky u Včelničky, 30. března požár odpadu u RD 
v Obratani, 9. dubna planý poplach EPS na Sokolovně (spuštění umělé 
mlhy v šatně kapely), 16. dubna požár lesa u Panských Mlýnů, 17. dub-
na požár lesa u Bohdalína. Ano, tolik. Vyjíždělo se přes den i v nočních 
hodinách. Když už jsme po letech kampaní a osvěty docílili ohlašování 
pálení na HZS, potýkáme se nyní s bezohledností a …teď jak to slušně 
napsat? Snad absencí zdravého selského rozumu. V suchu a silném vět-
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ru zapalovat otevřený oheň v kůrovcem zdecimovaných lesích je opravdu 
nerozum. Nemusím snad ani připomínat množství zbytečně spotřebované 
vody, která nám bude v letních měsících chybět. O tom se můžeme pře-
svědčit už nyní při pohledu do jakéhokoli vodojemu. Naše nejstarší výjez-
dové vozidlo CAS 32 Tatra 138 (r. v. 1970) se během těchto náročných vý-
jezdů několikrát porouchalo. Péčí členů se ale vždy povedlo naší „máňu“ 
opravit a znovu zařadit do výjezdu. Otázkou je, jak dlouho se to bude da-
řit. Všem členům jednotky je potřeba poděkovat za čas, strávený nejen na 
výjezdech ale i na úklidu a údržbě výjezdové techniky.

D. Štěpán – hasiči Černovice

Upozorňujeme občany, že na budově kina je nově umístěna
vývěska na smuteční oznámení. Oznámení je možno předat

na matrice nebo v městské knihovně.
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BEZPLATNÉ PRÁVNÍ A SOCIÁLNÍ 
PORADENSTVÍ

Poradíme Vám v životních situacích, kdy člověk 
potřebuje právní a sociální pomoc, ale neví, kde ji získat. 

Cílem je pomoci každému člověku, zejména na 
Černovicku a okolí, lépe se orientovat v právním systému 
České republiky a usnadnit vám nalezení pomoci, která 

odpovídá vašemu problému.

Informace podá Petr Hradecký
tel. 602 126 491, e-mail: pravniporadenstvi1@seznam.cz
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Co je nového v Sokolu?

Činnost TJ Sokol Černovice se nadále rozšiřuje o další aktivity, od 
1. března 2022 začal pod vedením Radka Koláře a Pavla Lászla fungovat 
ve školních dílnách ZŠ Černovice kroužek modelářů, který zde má vel-
kou tradici. 

Dne 19. března se konala volební valná hromada. Členy tělocvičné jed-
noty byl zvolen nový výkonný výbor ve složení: starosta jednoty: Josef 
Michálek; místostarosta jednoty: Radek Hůlka; jednatel jednoty: Miloslav 
Paďourek; hospodář jednoty: Jan Tíkal; další členové výboru: Stanislava 
Filipová, Klára Lisayová, Pavel Větrovský; kontrolní komise: Zdeněk Zíka, 
Pavel László a Jan Pekař. Děkujeme všem členům i hostům za účast, dále 
také za příjemnou kulturní vložku v podobě retro sportovní módní přehlíd-
ky, kterou jsme oslavili 160. výročí vzniku Sokola, které si letos připomí-
náme. Velmi si vážíme vaší přízně a faktu, že počet členů Sokola v Černo-
vicích postupně narůstá. Sester a bratrů Sokolů je v Černovicích již 155.

Dne 2. dubna se uskutečnil turistický výšlap s trasou Černovice – Sva-
tá Anna – Křeč – Sudkův Důl – Bezděčín – Obrataň, trasa byla dlouhá 
15 km. Další turistický výšlap se bude konat 14. května 2022 a povede 
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z Vlašimi na Velký Blaník (20 km). Bližší informace budou upřesněny 
před konáním akce, srdečně zve turistický oddíl.

Letos se po dlouhé covidové pauze podařilo uspořádat tradiční akci šib-
řinky, kterou zorganizoval oddíl kopané. Večerem provázela kapela Čelem 
vzad, připravena byla bohatá tombola, za kterou děkujeme všem sponzorům. 
Zúčastnilo se velké množství návštěvníků s nápaditými maskami, lze zmínit 
například Obecnou školu, kouzelný svět víl a elfů, piráty či zedníky. 

Milí spoluobčané, nezapomeňte, že ve zdravém těle je zdravý duch 
a přijďte si s námi zacvičit, nebo se jen projít a popovídat si.

Klára Lisayová

Sběr ošacení pro Diakonii Broumov 9.–13. 5. 2022
denně od 16–18 hodin

v bývalé mateřské škole Černovice

→ Ošacení včetně prádla (dámské, pánské, dětské, zimní i letní) 
→ Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony, závěsy 
→ Látky, vlny, příze (i zbytky) 
→ Péřové přikrývky (i samotné peří), polštáře, deky, spací pytle 
→ Školní a sportovní potřeby, hračky 
→ Nenošená, nepoškozená obuv 
→ Jakýkoli potrhaný, ale čistý bavlněný textil (lůžkoviny, utěrky, ruční-

ky, košile …)
→ Kabelky, batohy, školní tašky 
→ Kožené i koženkové oblečení, bundy, pravé i umělé kožichy 
→ Nádobí skleněné, porcelánové, kovové, funkční domácí spotřebiče 
→ Prací a čisticí prostředky, hygienické a toaletní potřeby 
→ Knihy, noviny, časopisy, smíšený papír – noviny, časopisy, kartony 

i poškozené knihy 

Vše nejlépe v krabicích nebo pytlích. Věci můžete v tomto termínu zane-
chat i „bezkontaktně“ v prostorách zadního vchodu do bývalé MŠ. 

Upozornění: Vámi přinesené věci v žádném případě netřídíme. Spoléhá-
me na to, že nedáváte na charitu věci, které jsou nepoužitelné a patří do 
kontejnerů. Děkujeme.  ČSŽ Černovice
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700 let Černovic (1322–2022)
Léto na Černovicku – 2022

Posezení s hasiči (Four Johns) 
2. 7. so. več. – měst. tržiště SDH Černovice

Dobešovský letní parket (Koláříci)
16. 7. so. več. – náves     SDH Dobešov

Běh pod modříny (děti a senioři)
30. 7. so. dop. – zámecká obora     čern. SSS 

Fotbalový turnaj (tradičně 4 mužstva)
30. 7. so. odp. – fotbal. hřiště TJ Sokol Černovice

Běh Okolo Sv. Anny (dospěláci)
31. 7. ne. dop. – od kapličky ZTZ a zpět čern. SSS

Černovicko se baví (tradič. multižánr. akce)
6. 8. so. odp./več. – měst.tržiště  město Černovice

Benešovská pouť (zábava/mše sv.)
20./21. 8. so./ne. – náves (býv. škola)?   Benešov 

Vzpomínk. večer (Řečická kapela, Čern. dech.)
26. 8. pá. več. – sokolovna Čern. dechovka

111 let svatav. hasičů (soutěže/taneč.parket)
27. 8. so.odp./več. – náves SDH Svatava

Černovická pouť (mše sv., atrakce LTZ)
18. 9. neděle – náměstí/tržiště  farnost a město

Změna programu možná – sledujte plakátování
a hlášení čern. rozhlasu.


